

## **Editor Note:**

Introduction- Druze Studies Journal, Issue 1, 2024

Rami Zeedana University of Kansas

Cite this editorial note (The *Chicago* Manual of Style 17th Edition):

Zeedan, Rami. 2024. "Introduction- Druze Studies Journal, Issue 1, 2024." Druze Studies Journal 1. DOI: https://doi.org/10.17161/druze.1.22848





On behalf of the editorial board, it is with great pleasure that I present the inaugural issue of the *Druze Studies Journal* (DSJ). This new journal marks a significant milestone for scholars and researchers across various disciplines who have long appreciated the unique and complex history, culture, and religious identity of Druze communities. While the Druze have captured scholarly interest for many years, there has been a notable absence of a dedicated, peer-reviewed journal solely focused on the Druze, their communities, and their challenges in modern times.

Previous efforts laid important groundwork, but no sustained academic journal has emerged to provide a consistent platform for Druze Studies. Over the past two decades, interest in the Druze has grown. Yet, much of the English-language scholarship has been scattered across a wide range of discipline-specific journals, including History, Religious Studies, Sociology, Medicine, and Political Science. Unfortunately, these studies have often overlooked the Druze in Syria, Jordan, and the diaspora communities, and there remains a gap in comparative research across national boundaries. This fragmented approach underscores the need for a dedicated platform to advance research on Druze communities.

In response to this gap, the *Druze Studies Journal* was officially launched during the virtual interdisciplinary symposium, "Druze Studies: Past, Present, and Future," held on November 15-16, 2023. The symposium at the University of Kansas gathered scholars from various disciplines and regions and highlighted new research on the Druze. It featured expert roundtables addressing the state of Druze Studies and the particular challenges non-native English speakers face when publishing in academic journals. This symposium set the foundation for the journal's mission: to foster an interdisciplinary and global scholarly community centered on Druze Studies.

Since then, we have been diligently curating the first issue and are already preparing the second issue, which is scheduled for publication in 2025. Following a rigorous peer-review process, accepted manuscripts will be made available through our fully open-access platform. We encourage scholars to submit their manuscripts via our website: <a href="https://journals.ku.edu/druze">https://journals.ku.edu/druze</a>.

The first issue of the *Druze Studies Journal* features a diverse collection of articles and discussions that reflect the interdisciplinary and global scope of Druze Studies. Geographically, the issue covers Druze communities in Lebanon, Israel, Syria, and the Golan Heights while thematically spanning topics related to history, religion, politics, identity, and language. While not exhaustive, this issue reflects a broad range of disciplines engaging with Druze Studies, including political science, sociology, anthropology, religious studies, history, linguistics, and ethnog-

raphy. It highlights the richness and complexity of Druze communities across different regions and contexts.

The issue opens with an article on the status of Druze Studies and the launching of the *Druze Studies Journal* written by a team of scholars who discussed the status of Druze Studies and open-access publishing during the 2023 symposium. These scholars include **Yusri Hazran**, **Marianne A. Reed**, **Birgit Schäbler**, **Hussam S. Timani**, and myself, **Rami Zeedan**. This piece sets the stage for the journal's mission and explores the field's current state.

The second article, by **Said Abou Zaki**, is titled *The Religious Attitude of the Druze Towards Violence*. It offers an insightful analysis based on oral sources, delving into the complex relationship between religious beliefs and social practices among the Druze. An Arabic version of this article is also included.

Historically, this first issue covers the late Ottoman period with **Tuba Yildiz's** article on *The Druze Sub-Governor Nasib Beik Jumblatt and the Ottoman Policy in Mount Lebanon*, examining political dynamics in Lebanon.

Linguistics and identity are explored in **Affa Eve Kheir's** piece, Religious Unification, Regional Divergence: Exploring Multifaceted Linguistic Practices and Identities among the Israeli Druze and the Druze Community in the Golan Heights. This study emphasizes the variations in identity formation through linguistic practices within these geographically close yet distinct communities.

The first issue also includes two significant book forums. The first discusses Gebhard Fartacek's work Druze Reincarnation Narratives: Previous Life Memories, Discourses, and the Construction of Identities, featuring contributions by Maha Natoor, Dmitry Sevruk, Jens Kreinath, and a repose by the book author Gebhard Fartacek. The second forum focuses on Said Abou Zaki's study, The Office of Sheikh al-'Aql of the Druzes in Lebanon: An Investigation into Its Origins, Meaning, and Development, with scholarly insights from Abdul Rahman M. Chamseddine, Yusri Hazran, Akram Khater, and Tuba Yildiz, a repose by the book author Said Abou Zaki.

The journal concludes with a *Bibliography of Periodical Literature on the Druze in 2023*, compiled by **Charles Johnson** and **Rami Zeedan**. It also includes three book reviews covering works on the role of socialism within the Druze community in Lebanon by **Eduardo Wassim Aboultaif**, on Druze sociopolitical identity in Israel by **Muhammad Zammad Aslam and Sami Hussein Hakeem Barzani**, and on marriage practices among Druze in Syria by **Mael Baummar**.

In addition to launching the journal and expecting the second issue to be published next year, we are also planning the 2025 Interdisciplinary Conference: Druze in the

Levant and the Diaspora—Discourses of Tradition and Modernity. This hybrid bilingual event will be held at the University of Kansas and over Zoom from October 16th to 18th, 2025. The conference will provide a platform for scholars to present disciplinary-specific, comparative, or cross-disciplinary research on Druze communities and to explore the intersections of tradition and modernity. The call for papers and submission details are available here: <a href="https://druze.ku.edu/2025druzeconference">https://druze.ku.edu/2025druzeconference</a>.

One of the core principles of the *Druze Studies Journal* is to create a collaborative, accessible space for scholars from all over the world. The fully open-access format ensures that research on the Druze is freely available to anyone interested in the subject, supporting the broad dissemination of knowledge. This journal and the entire initiative would not have been possible without the generous support of the University of Kansas Libraries and the KU College of Liberal Arts & Sciences.

I want to express my heartfelt gratitude to the many who made this journal's first issue and the 2023 symposium successful. Special thanks go to our esteemed reviewers, whose insightful feedback has been invaluable in shaping the quality of this issue. We are immensely grateful for their time and expertise, even those whose reviews led to article rejections, as their efforts contributed to the scholarly rigor of this journal.

I would also like to extend my thanks to our editorial board members for their continuous service to the field and the journal: Eduardo Wassim Aboultaif, Gebhard Fartacek, Rabah Halabi, Yusri Hazran, William F.S. Miles, Makram Rabah, Birgit Schäbler, Hussam Timani, and Samer Traboulsi. Many thanks to our support team at the University of Kansas, Marianne Reed and Eric Bader, whose support has been instrumental. Additionally, we thank all the 19 authors published in this issue and the presenters at the 2023 symposium whose contributions have enriched the field of Druze Studies.

Our editorial team looks forward to receiving submissions of scholarly articles and reviews of books, films, and other media related to Druze communities. We aim to use our reviews section as a platform for critical debate and scholarly engagement and welcome ideas for book forums. Authors will have the opportunity to respond to reviews of their work, and we invite letters to the editor regarding recently published articles, book forums, and book reviews in the *Druze Studies Journal*.

Once again, I thank everyone who has made this journal a reality. I invite you to join us in this exciting journey as we build a vibrant, interdisciplinary community dedicated to advancing the field of Druze Studies.

Note: This is the Arabic version of the English version above.

ملاحظة: هذه هي النسخة العربية للنسخة الإنكليزية أعلاه.

ملاحظة المحرر

"مقدمة- مجلة الدراسات الدرزية، العدد 1، 2024"

**رامي زيدان** جامعة كانساس

اقتراح الاقتباس:

**زيدان,** رامي. *2024.* "مقدمة- مجلة الدراسات الدرزية، العدد 1، 2024". مجلة الدراسات الدرزية 1.

This Arabic version follows the above English version.

هذه النسخة العربية تتبع النسخة الإنكليزية أعلاه.

بالنيابة عن هيئة التحرير، يسرني أن أقدم العدد الأول من مجلة الدراسات الدرزية (DSJ). تمثل هذه المجلة الجديدة مرحلة مهمة للعلماء والباحثين في مختلف التخصصات الذين طالما قدّروا التاريخ الفريد والثقافة والهوية الدينية للمجتمعات الدرزية. ورغم أن الدروز كانوا موضع اهتمام العلماء لسنوات عديدة، فقد كان هناك غياب ملحوظ لمجلة مخصصة فقط للدروز ولمجتمعاتهم والتحديات التي يواجهونها في العصر الحديث.

لقد وضعت الجهود السابقة أساساً مهماً للدراسات الدرزية، ولكن لم تظهر مجلة أكاديمية مستدامة توفر منصة دائمة للدراسات الدرزية. وخلال العقدين الماضيين، زاد الاهتمام الأكاديمي بالدروز. ومع ذلك، فإن الكثير من الدراسات المكتوبة باللغة الإنجليزية كانت متناثرة عبر مجموعة واسعة من المجلات المتخصصة في عدّة مجالات مثل التاريخ والدراسات الدينية وعلم الاجتماع والطب والعلوم السياسية. ولكن، للأسف، غالباً ما أهملت هذه الدراسات الدروز في سوريا والأردن والمجتمعات المغتربة. ولا يزال هناك فجوة وفراغ في مجال البحث المقارن عبر الحدود الدولية. لذلك فهناك ا حاجة ملحة إلى منصة مخصصة لتطوير البحث حول المجتمعات الدرزية.

استجابة لهذه الفجوة، تم إطلاق مجلة الدراسات الدرزية رسمياً خلال الندوة الافتراضية متعددة التخصصات بعنوان "الدراسات الدرزية: الماضي والحاضر والمستقبل" التي عقدت في 15-16 تشرين الثاني 2023. وجمعت الندوة في جامعة كانساس علماء من مختلف التخصصات والمناطق، وسلطت الضوء على أبحاث جديدة حول الدروز. وشملت الجلسات طاولات مستديرة تناولت حالة الدراسات الدرزية والتحديات الخاصة التي يواجهها غير الناطقين باللغة الإنجليزية عند النشر في المجلات الأكاديمية والعلمية. ساهمت هذه الندوة في تعزيز مجتمع علمي عالمي متعدد التخصصات يتمحور حول الدراسات الدرزية.

منذ ذلك الحين، عملنا بجد على إعداد العدد الأول ونحن بالفعل بصدد التحضير للعدد الثاني المقرر نشره في عام 2025. وبعد عملية التحكيم العلمي ومراجعة علمية دقيقة، المقالات المقبولة ستكون متوفرة عبر منصتنا المفتوحة بالكامل. ونشجع الباحثين على تقديم مقالاتهم عبر موقعنا الإلكتروني: https://journals.ku.edu/druze.

العدد الأول من مجلة الدراسات الدرزية يتضمن مجموعة متنوعة من المقالات والمناقشات التي تعكس النطاق العالمي والمتعدد التخصصات للدراسات الدرزية. جغرافياً، يغطي العدد مجتمعات الدروز في لبنان وإسرائيل وسوريا وهضبة الجولان، بينما يتناول مواضيع متعددة مثل التاريخ والسياسة والهوية واللغة. وعلى الرغم من أن هذا العدد ليس شاملا ولا يغطي كل المواضيع ي المتعلقة بالدروز، إلا أنه يعكس مجموعة واسعة من التخصصات التي تتعامل مع الدراسات الدرزية، بما في ذلك العلوم السياسية وعلم الاجتماع والأنثروبولوجيا والدراسات الدينية والتاريخ واللغويات والاثنوجرافية. يبرز العدد غنى المجتمعات الدرزية في مختلف المناطق والسياقات.

يفتتح العدد بمقالة حول وضع الدراسات الدرزية وإطلاق مجلة الدراسات الدرزية، المقالة كتبها فريق من العلماء الذين ناقشوا الموضوع خلال ندوة 2023، ومنهم يسري خيزران وماريان رييد وبرجيت شيبلر وحُسام تيماني ورامي زيدان. هذه المقالة تمهد الطريق لمهمة

المجلة وتتناول الوضع الحالي لهذا المجال.

المقالة الثانية، التي كتّبها **سعيد أبوزكي**، تحمل عنوان "موقف الدروز الديني تجاه العنف". تقدم تحليلاً عميقا يستند إلى المصادر الشفوية، وتتعمّق المقالة في العلاقة المعقّدة بين المعتقدات الدينية والممارسات الاجتماعية بين الدروز. يتضمن العدد أيضاً نسخة عربية ونسخة انكليزية من هذه المقالة.

يغطي هذا العدد من الناحية التاريخية الفترة العثمانية المتأخرة من خلال مقالة **توبا يلديز** حول" نائب حاكم الدروز نسيب بيك جنبلاط والسياسة العثمانية في جبل لبنان"، حيث يتم فيه فحص الديناميات السياسية في لبنان.

يتم استكشاف علم اللغويات والهوية في مقال عفيفة إيف خير بعنوان "التوحيد الديني والتباعد الإقليمي: استكشاف الممارسات اللغوية المتعددة الأوجه والهويات بين الدروز الإسرائيليين ومجتمع الدروز في هضبة الجولان". تركز هذه الدراسة على التباينات في تشكيل الهوية من خلال الممارسات اللغوية داخل هذه المجتمعات القريبة جغرافياً لكنها تبقى متميزة ومختلفة.

يتضمن العدد الأول أيضاً منتديين مهمين لمناقشة الكتب. المنتدى الأول يناقش عمل جيبهارد فارتاتشيك بعنوان "روايات التقمص عند الدروز"، ويضم مساهمات من مها ناطور وديمتري سيفروك وجينز كريناث، ورد من مؤلف الكتاب جيبهارد فارتاتشيك. المنتدى الثاني يتمحور حول كتاب سعيد أبوزكي بعنوان "مشيخة عقل الدروز في لبنان"، ويشمل أيضا رؤى نقدية وعلمية من عبد الرحمن شمس الدين ويسري خيزران وأكرم خاطر، وتوبا يلديز، ورد من مؤلف الكتاب سعيد أبوزكي.

تختتم المجلة بقائمة المراجع للأُبحاث حول الدروز لعام 2023، أعدها تشارلز جونسون ورامي زيدان. كما تتضمن ثلاث مراجعات لكتب تغطي أعمالاً حول دور الاشتراكية داخل المجتمع الدرزي في لبنان بقلم إدواردو وسيم أبو الطيف، والهوية الاجتماعية والسياسية للدروز في إسرائيل بقلم مُحمد زماد إسلام وسامي حُسين حكيم برزاني، وحول ممارسات الزواج بين الدروز في سوريا بقلم مائل أبو عمر.

بالإضافة إلى إطلاق المجلة وتوقع نشر العدد الثاني العام المقبل، نحن أيضاً نخطط لعقد مؤتمر متعدد التخصصات في عام 2025 بعنوان "الدروز في المشرق والمهجر: بين التقليد والحداثة". سيعقد هذا المؤتمر الثنائي اللغة في جامعة كانساس وعبر منصة زوم من 16 إلى 18 أكتوبر 2025. سيوفر المؤتمر منصة للباحثين لتقديم أبحاث متخصصة أو مقارنة أو متعددة التخصصات حول المجتمعات الدرزية، واستكشاف التقاطعات بين التقليد والحداثة. يمكن الاطلاع على تفاصيل الدعوة لتقديم الأوراق والمشاركة في هذا الرابط: https://druze.ku.edu/2025druzeconference.

أحد المبادئ الأساسية لمجلة الدراسات الدرزية هو توفير مساحة تعاونية للباحثين من جميع أنحاء العالم. يضمن النموذج ذات الوصول المفتوح بالكامل أن تكون الأبحاث حول الدروز متاحة بحرية لأي شخص مهتم بالموضوع، مما يدعم نشر المعرفة على نطاق واسع. لم يكن من الممكن إطلاق هذه المجلة والمبادرة بأكملها دون الدعم السخي من مكتبات جامعة كانساس وكلية الآداب والعلوم فيها.

أود أن أعبر عن خالص امتناني لكل من ساهم في إنجاح العدد الأول لهذه المجلة والندوة التي عقدت عام 2023. شكر خاص للمحكمين، الذين كانت ملاحظاتهم ذات قيمة كبيرة في تشكيل جودة هذا العدد. نحن ممتنون للغاية لوقتهم وخبراتهم، حتى أولئك الذين أدت مراجعاتهم إلى رفض المقالات، حيث ساهمت جهودهم في الصرامة العلمية لهذه المجلة. كما أود أن أوجه شكري إلى أعضاء هيئة التحرير على خدمتهم المستمرة في هذا المجال والمجلة: إدواردو وسيم أبو الطيف، وجيبهارد فارتاتشيك ورباح حلبي ويُسري خيزران ويليام (بيل) مايلز ومكرم رباح وبرجيت شيبلر وحُسام تيماني وسامر طرابلسي. الشكر الجزيل لفريق الدعم لدينا في جامعة كانساس، ماريان ربيد وإربك بادر، فقد كان دعمهم أساسياً. بالإضافة إلى ذلك، نشكر جميع المؤلفين التسعة عشر الذين نُشرت أعمالهم في هذا العدد والمشاركين في ندوة 2023 الذين ساهموا في إثراء مجال الدراسات الدرزية.

يتطلع فريق التحرير إلى استقبال مقالات علمية ومراجعات الكتب والأفلام وغيرهامن وسائل الإعلام الأخرى المتعلقة بالمجتمعات الدرزية. نهدف إلى استخدام قسم المراجعات لدينا كمنصة للنقاش النقدي والمشاركة العلمية ونرحب بالأفكار حول منتديات الكتب. ستتاح للمؤلفين الفرصة للرد على مراجعات أعمالهم، وندعو إلى إرسال رسائل إلى المحرر حول المقالات المنشورة مؤخراً، ومنتديات الكتب، ومراجعات الكتب في مجلة الدراسات الدرزية. مرة أخرى، أشكر كل من ساهم في جعل هذا العدد الأول من مجلة الدراسات الدرزية حقيقة.